
10 otázek pro ... Martina Bohuslava
Martin Bohuslav je vedoucím partnerem Deloitte Legal. Vystudoval Právnickou fakultu Masarykovy
univerzity v Brně a v kanceláři Deloitte Legal pracuje od roku 2003. Zaměřuje se na vedení
komplexních transakcí, projektů a restrukturalizací. Je odpovědný také za poskytování služeb v
oblasti práva technologií. Mezi jeho klienty patří domácí i zahraniční stavební firmy, realitní investoři
a developeři, technologické společnosti, obchodní řetězce, výrobci a distributoři v řadě odvětví, a
dále místní samosprávy a další veřejné subjekty. Martin má dle svých slov neuvěřitelně krásnou
manželku a neuvěřitelně šikovného syna...

1. Co máte na své práci nejraději?
Na své práci mám nejraději dvě věci: lidi a změny. Lidi, protože bych nemohl pracovat v prostředí,
kde mi lidé nejsou sympatičtí a kam každé ráno nechodím s tím, že se na ně těším. Změny pak vždy
přinášejí trochu obav a pocitu v žaludku, jestli vše dopadne dobře. A když dopadne, tak změny
přinášejí ohromnou odměnu v podobě radosti z toho, že jste to společně s vašimi kolegy a s klienty
zvládli.

2. Jak často Vás ve Vašem oboru něco překvapí?
Stále mne překvapuje určitá „nemodernost“ mojí profese. Tedy nikoli v naší firmě, ale obecně.
Advokacie musí být moderní, musí jít dopředu směrem k technologiím stejně jako zbytek společnosti.
A neříkám to jen z nějakého nekritického obdivu k technologiím, to rozhodně ne. Ale v advokacii je
obrovský prostor, kde technologie mohou zlepšit kvalitu právní služby. Zlepšit to, jak klient
poskytování právní služby vnímá. A klient je v advokacii samozřejmě super důležitý. Advokacie zde
není pro advokacii. Advokacie je zde pro klienta a pro společnost.

3. Knížka, kterou jste četl naposled?
Bohužel pod dojmem aktuálních událostí jsem sáhl po knize V zajetí geografie: Jak lze pomocí deseti
map pochopit světovou politiku od Tima Marshalla – moc děkuji za tip Martinovi Hrdlíkovi! Vlastně
mne mrzí, že předpoklady uvedené v této knize, a sice že po tisíce let jsou politické celky
determinovány především geografií, se vlastně naplňují i dnes v 21. století. Myslím si, že lidstvo má
potenciál tento způsob uvažování a determinace překonat. Ale ještě si na to evidentně musí počkat.
Snad se dočká. A synovi jsem slíbil, že přečtu Harryho Pottera – ale jsem pomalý, teprve jsem
rozečetl Vězně z Azkabanu :-)

4. Ideální dovolená?
S mojí rodinou. Dovolenou bez nich si neumím představit.

5. Čím Vás dokáží studenti překvapit?
Studenti u nás ve firmě mne vždy překvapují tím, jak chtějí vědět, chtějí umět. Jak přemýšlejí o světě
mimo stereotypy, které zde byly, když ne stovky, tak desítky let. Jak jsou připraveni dělat věci jinak.
Jak jsou připraveni o tom mluvit a vyjadřovat svůj názor. I když není vždy možné všem názorům
vyhovět, všechny nápady vyzkoušet, je velmi důležité tyto názory a nápady mít. Jsem si jistý, že to, že
máme tento studentský potenciál takto otevřeně k dispozici, je důsledkem toho, že již přes 30 let
žijeme ve svobodné společnosti. Jsem za to vděčný.

6. Co byste vzkázal mladým lidem, kteří uvažují o právnické profesi?
Ať do toho jdou :-) Právnická profese se mění a nevyhnutelně bude dál měnit. Potřebuje mladé lidi
s novými nápady, jak věci dělat. Myslím si, že nyní je TA chvíle, kdy mladí lidé za celou historii
existence advokacie mají šanci uspět a ovlivnit další běh věcí. Pokud mají blízko k technologiím, tím
lépe. Digitalizace, nové způsoby vizualizace dat, nové způsoby analýzy dat – to je vše, s čím již nyní



pracujeme. A budeme zrychlovat.

7. Kdo Vás v životě - tom pracovním i soukromém - nejvíce motivuje?
Je to rozhodně konkrétně můj syn a obecně mladí lidé, mladí kolegové. Čím jsem starší, tím více to
beru tak, že to, co dnes v práci dělám, to co ve svém životě ovlivňuji, drobně přispívá k podobě světa
pro další generace. I proto je důležitá otázka udržitelnosti/sustainability. Jak pro naši firmu, tak pro
celou společnost. Tak to u nás bereme a se vší vážností na tom pracujeme.

8. Zážitek z praxe, který Vám nejvíce utkvěl v paměti?
Je to vlastně každý úspěch, který dosáhneme s klientem, s týmem. Podle mě je to ta nejsilnější
emoce, jakou lze v naší profesi zažít. Že něco dotáhnete, někomu pomůžete.

9. Kde se vidíte za 10 let?
Rozhodně ne na stejném místě, ve stejné pozici :-) Už jsem v naší firmě vystřídal řadu pozic, vedl
jsem řadu týmů, řadu projektů. Nyní je moje mise jasná – vést Deloitte Legal k tomu, aby v České
republice potvrdil své místo mezi elitními advokátními kancelářemi. A to jako jedna z největších
z nich. A stejně důležité je, aby to u nás lidi bavilo, pracovali u nás rádi. Ale v příštích deseti letech
rozhodně pokračování v této misi předám někomu dalšímu, kdo do ní přinese novou energii, novu
sílu. A já budu mít novou misi.

10. Kdyby pro Vás peníze nebyly vůbec důležité, co byste dělal?
Přiznám se, že asi to samé. Moje práce mě prostě baví!
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